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Vážení spoluobčané, milí čtenáři, 
V tomto vydání Zpravodaje se, mimo jiné, dočtete, o tom, jak 

postupovala oprava místních komunikací.  
V druhé polovině července se do díla pustila firma M-SILNICE, 

která vyhrála výběrové řízení na opravy našich komunikací. Práce 
začaly podle jejich plánu čištěním krajnic a pokračovaly dalšími 
pracemi na projektu podle schváleného harmonogramu. Malý 
zádrhel nastal při realizaci zastávky na Lhotkách. Po dohodě se 
správou komunikací v Mnichově Hradišti došlo k tomu, že se 
pokládka asfaltu provedla i na silnici před zastávkou v celkové 
délce asi 60 metrů. 

I další práce probíhaly s malými komplikacemi jako byl nový 
propustek vjezdu na pozemky pana Fraňka na cestě na Průhon. 
Tento propustek vypadal jako zanešený, ale ve skutečnosti tam 
vůbec nebyl. 

Po dohodě se zastupitelstvem obce jsem s vedoucím pracovní 
skupiny domluvil zhotovení cesty od rybníka ke Křižánku. 
K podkladu cesty bylo použito materiálu vykopaného z prostoru  
u čekárny na Lhotkách (pokud by tento materiál nebyl využit, 
museli bychom zaplatit jeho odvoz a skládkování). Pojezdová část 
je zhotovena z asfaltového recyklátu. Věřím, že nám tato cesta 
bude nějaký čas dobře sloužit.  

Za všechny práce, které firma M-SILNICE provedla, bylo 
fakturováno celkem 5 448 064,28 Kč. 

Žádost o dotaci na tuto opravu místních komunikací od 
Ministerstva pro místní rozvoj byla zamítnuta. Veškeré náklady 
proto byly hrazeny z rozpočtu obce.  

Chci poděkovat panu T. Fraňkovi za možnost skladování 
materiálu a techniky stavební firmy na jeho pozemcích. 

Další akcí v podzimním období bylo vítání občánků a setkání 
jubilantů z naší obce. Tato akce se v období koronavirových 
opatření dva roky nekonala. Možná proto bylo letošní setkání o to
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srdečnější. Za uspořádání a organizaci této akce 
děkuji paní Jarmile Bulířové a paní Věře 
Pažoutové, dále všem účinkujícím v malém 
kulturním pásmu. Poděkování patří i Vám všem, 
kteří jste přijali naše pozvání. 

V sobotu 1. října obecní úřad a sbor pro 
občanské záležitosti uspořádal podzimní 
odpoledne pro děti. Rozhodování o místě konání 
bylo kvůli počasí až na poslední chvíli. Vše se 
nakonec konalo v prostorách budovy obecního 
úřadu. Sice ve stísněných podmínkách, ale podle 
reakce zúčastněných se i tako akce povedla. Děti 
si vyzkoušely svou dovednost, fantazii a zručnost. 

Děkuji všem za ukázněnost při soutěžích a všem 
„komisařům“ na stanovištích za trpělivost. 

Na závěr děkuji všem občanům, kteří přišli 
k volbám a dali hlas kandidátům do Zastupitelstva 
obce Veselice. Já sám děkuji všem, kdo jste mi 
dali svůj hlas a zvoleným členům zastupitelstva za 
to, že mi dávají důvěru a zvolili mě starostou obce. 

Přeji Vám jménem svým i celého zastupitelstva 
obce krásné prožití Vánočních svátků v klidu  
a pohodě a zároveň hodně pevného zdraví v roce 
2023. 

 Miroslav Pažout 
starosta obce  

PLNĚNÍ ROZPOČTU OBCE A HOSPODAŘENÍ OBCE K 30. 9. 2022 

PŘÍJMY Rozpočet Kč Skutečnost Kč
Daň z příjmu fyz. osob ze záv. činnosti 290 000,00 229 697,26
Daň z příjmu fyz. osob ze sam. činnosti 14 000,00 23 350,12
Daň z příjmu fyz. osob z kap. činnosti 52 000,00 48 990,70
Daň z příjmu právnických osob 430 000,00 401 234,33
Daň z příjmu právnických osob za obce 65 000,00 60 230,00
DPH 910 000,00 829 903,49
Poplatek za likvidaci TKO 125 000,00 119 565,00
Poplatek ze psů 1 650,00 1 710,00
Poplatek za likvid. TKO-dlužné z min. období 14 740,00
Správní poplatky 1 000,00 300,00
Daň z haz. her 13 350,00 11 971,83
Daň z nemovitosti 220 000,00 199 753,17
Neinvestiční přij. Přijaté transf. Z VPS 38 811,88
Neinvestiční přij. dotace ze SR na správu 56 600,00 42 300,00
Pitná voda – vodné 280 000,00 242 955,00
Pohřebnictví - nájem hrobových míst 30 000,00 20 000,00
ECO – COM – zpětný odběr 25 000,00 12 758,50
Správa – pronájem pozemků 8 000,00 7 074,00
Správa - pronájem ostatních nem. Věcí 2 900,10
Úroky z vkladů 3 400,00
CELKEM PŘÍJMY 2 525 000,00 2 308 245,38  

Rozpočet byl k 30. září 2022 opraven osmi 
rozpočtovými opatřeními. 

VÝDAJE Rozpočet Kč Skutečnost Kč
Silnice 3 775 000,00 53 240,00
Pitná voda 540 000,00 32 332,48
Základní školy 30 000,00 30 000,00
Místní rozhlas 10 000,00
Záležitosti kultury 16 350,00 16 260,00
Veřejné osvětlení 90 000,00 25 530,90
Pohřebnictví 122 500,00
Sběr a svoz nebezpečných odpadů 17 000,00 5 238,09
Sběr a svoz komunálního odpadu 135 000,00 85 420,19
Sběr a svoz ostatních odpadů 100 000,00 47 976,61
Péče o vzhled obcí a veř. zeleň 63 000,00 22 665,70
Nespecifikované rezervy 5 000,00
Požární ochrana (dobrovolná část) 16 000,00 1 000,00
Zastupitelstva obcí 305 000,00 192 486,00
Volby do zastupitelstva 1 818,00
Činnost místní správy 319 000,00 220 866,76
Služby peněžních ústavů 2 000,00 989,80
Pojištění 21 150,00 9 518,00
Ostatní finanční operace 55 000,00 60 230,00
CELKEM VÝDAJE 5 622 000,00 805 572,53  

Marcela Šafránková 

KOMUNÁLNÍ VOLBY: VÝSLEDKY VOLEB DO ZASTUP OBCE 2022

Ve volbách do zastupitelstva obce Veselice 
konaných ve dnech 23.-24. 9. 2022 byly podle 
výsledků převzatých od okrskových volebních 
komisí zjištěny výsledky voleb v obci. 

Počet volebních okrsků 1

Počet okrskových volebních komisí, které 

předaly výsledek hlasování
1

Počet volebních obvodů 1

Celkový počet osob zapsaných ve výpisech 

ze seznamu voličů a jejich dodatků
107

Celkový počet voličů, kterým byly vydány 

úřední obálky
66

Celkový počet odevzdaných       úředních 

obálek
66

 

Volební 

strana č.:

počet 

hlasů

1 MARCELA ŠAFRÁNKOVÁ 37

2 MILAN RYS 40

3 JAN CIDLINA 39

4 JAROMÍR ĎOUBALÍK 17

5 MIROSLAV PAŽOUT 45

6 VÁCLAV BUCEK 21
 

Starostou obce byl na ustavujícím zasedání 
zvolen Miroslav Pažout, místostarostkou Marcela 
Šafránková, předsedou kontrolního výboru  
Ing. Jan Cidlina, předsedkyní finančního výboru 
Ing. Jana Pažoutová. Členové obou výborů budou 
navrhnuti předsedy výborů a schváleni 
zastupitelstvem na dalším zasedání zastupitelstva 
obce.                  Marcela Šafránková
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INFORMACE ZE ŽIVOTA V NAŠÍ OBCI 

Turnaj ve stolním tenise

 Tradiční turnaj ve stolním tenise jsme 
naplánovali na sobotu 30. 7. Počasí nám ale 
nepřálo, a tak se uskutečnil až v neděli 31. 7., 
avšak s rekordní účastí. Soutěžilo se opět ve  
3 kategoriích, s těmito výsledky: 

MUŽI (17 soutěžících) 
1. RÝDL Jan  
2. KONÝVKA Dušan 
3. SUK David 

ŽENY (8 soutěžících) 
1. FAIGLOVÁ Zdeňka 
2. BUCKOVÁ Veronika 

3. MATOUŠKOVÁ Jana 

DĚTI (12 soutěžících) 
1. ŠVORCOVÁ Michaela 
2. MATOUŠKOVÁ 

Daniela 
3. FOJTÍK Matěj 

 Atmosféra turnaje byla 
jako vždy úžasná. 
Poděkování patří hasičům, 
zejména Martině 
Kadeřábkové, která se 

starala o občerstvení. Veškeré ceny do soutěže 
věnovali organizátoři akce, manželé Konývkovi. 
 Závěrem bych chtěla popřát všem účastníkům 
hodně sportovních úspěchů a doufám, že se za 
rok opět ve zdraví sejdeme u pingpongových stolů. 

Eva Konývková 

Jízda historických vozidel

V sobotu 17. září připravuji na dvorku dřevo na 
topení a přitom jsem si všiml, že po silnici směrem 
k Bačalkám jede starší historické vozidlo, za 
nějakou dobu další a mezitím se objevuje  
i motocykl. Nedalo mi a začal jsem pátrat o jakou 
akci běží a dodatečně na internetu jsem zjistil, že 
se konala již po třinácté v Mladé Boleslavi a okolí 
oblíbená Oldtimer Bohemia Rally. 

Ve čtvrtek 15. září v odpoledních hodinách  
i přes nepřízeň počasí vyrazilo 85 posádek do 
první etapy třídenního závodu. První čtvrteční 
etapa provedla posádky po okolí Mladé Boleslavi, 
v pátek trasa vedla z Mladé Boleslavi do Doks  
a odpoledne zpět. V sobotu jely posádky na 
náměstí před radnici v Milovicích a v poslední 
etapě odpoledne zpět do Mladé Boleslavi. Na 
cestě, mimo krásné scenérie, je čekaly  

i zajímavé úkoly. Závodníci dostali pro každou 
etapu itinerář, s jeho pomocí se všem podařilo 
najít cestu do cíle.   

Mezi českými posádkami se tu objevily  
i zahraniční z Německa, Itálie a Bulharska. 
Nejstarším automobilem byl pro tento ročník 
dvoudveřový, čtyřmístný PEUGEOT 201, který byl 
vyroben ve Francii roku 1929.  

V absolutním pořadí se stala vítězem posádka 
Tomáš Adamů a Kateřina Adamů s vozem Ford 
Mustang Fastback GT (1955), druhá v pořadí byla 
posádka Jakub Zachař a Radek Šnobl ve voze 
Škoda Octavia combi 993 C (1966) a třetí skončil 
Martin Mazač na motocyklu Jawa - ČZ 356 (1956). 

Další informace je možné dohledat na 
stránkách www.oldtimerrally.cz. 

Josef Šoltys 

Tábor skřítka Dobroty: TAJEMNÍ INDIÁNI

Tábor skřítka Dobroty se tento rok (červenec 
2022) nesl v duchu tajemných indiánů. Pro děti byl 
připravený týden plný dobrodružných úkolů a her, 
nechybělo ani tvoření a bádání.  

Na týden byly děti přeneseny černou dírou 
v čase do 16. století, vytvořily si svůj kmen, určily 
náčelníka, dozvěděly se spoustu zajímavostí  

a zároveň se pobavily a zadováděly s ostatními 
dětmi.  

Aktivity, které byly v indiánském programu 
využity, měly své pořadí a návaznost. Vše bylo 
doprovázeno motivací dětí k dalším hrám  
a činnostem. Snažili jsme se, aby bylo maximum  
aktivit pro děti možné využít venku i uvnitř. Počasí 
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nám velmi přálo, a tak jsme většinu času s dětmi 
trávili na čerstvém, veselském vzduchu. 

Přihlásilo se nám celkem 12 indiánů a měli 
jsme dvě skvělé kožešinové náčelnice, které nám 
pomáhaly s aktivitami i dohledem nad vášně 
plnými členy. 

Na samém počátku, 
uvedly náčelnice 
historické skutečnosti, 
jejichž smyslem bylo 
pomoci dětem pochopit 
životy indiánských předků, 
seznámit je se zvyky, 
tradicemi, rituály a rolemi. 
Následovaly dotazy  
a jejich zodpovězení. Část 
programu zahrnovala 
pozdrav kmene, projekt 
„naše země“, indiánský 
totem, párty mladých 
indiánů, přežití v přírodě  
a mnoho dalších činností. 
Úžasný byl i náš 
celodenní výlet vlakem do 
Mladějova, který jsme si 
moc užili. Poslední 

odpoledne malí indiáni nachystali „třešničku na 
dortu“ v podobě tanečního představení  
a pohoštění pro rodiče. 

 

 
Tereza Pažoutová

Kácení a sázení stromků
Po dohodě se starostou a místostarostkou se 

pod záštitou SDH Veselice opět udělal kus dobré 
práce.  

Jeden víkend chlapi vykáceli suché švestky 
kolem sportovního hřiště v části oddechové zóny, 
pískoviště a prolézaček pro naše nejmenší. 

Švestky byly již nehezké, suché a tedy  
i nebezpečné. Dřevo vytěžené při této činnosti se 
použije pro potřeby OÚ.…………………………. 

 Následně byly další víkend vysazeny stromky 
nové. Jedná se také o švestky. Zkrášlí naše okolí, 
budou prospěšné pro hmyz, poskytnou stín  
a v budoucnu ponesou ovoce. 

Děkujeme všem, kteří pracovali, pomáhali  
či připravili občerstvení. 

Alena Rysová

4





 

Cyklovýlet 2022
Letošní výlet na kole se uskutečnil 3. září. Sraz 

účastníků byl jako obvykle před obecním úřadem. 
Naše cesta vedla vlevo do kopce a po nové silnici 
okolo vodárny k chatové osadě. Za ní jsme vjeli do 
lesa a u dubu odbočili vlevo na parkoviště nad 
Vlčím Polem. Odtud naše cesta vedla vpravo 
směrem na Zeleneckou Lhotu a po jednom 

kilometru jsme odbočili vlevo na cestu, kterou se 
nechá projet les až do Dolního Bousova.  

Po zdolání táhlého kopce a několika zatáček 
jsme odbočili vpravo. Nejdříve to byla pěkná lesní 
cesta, která později začala prudce stoupat. Aby ji 
déšť neničil, tak na její zpevnění lesáci použili 

větší kamení. To nás přinutilo kola do kopce 
vytlačit až na polní cestu, která nás přivedla 
k silnici do Skuřiny. Dál naše cesta vedla přes 
Peklo k přehradě pod Zeleneckou Lhotou. Od ní 
nás další polní cesta dovedla do Sedliště. Zde nás 
místní komunikace přivedla do Starých Hradů. 
Odtud jsme po silnici jeli na náměstí do Libáně.  

V cukrárně U Karolínky bylo občerstvení. Po 
odpočinku jsme jeli na Záhuby ke kravínu. Dál 
okolo něj jsme pokračovali do hospůdky na 
Bačálkách. Tam bylo občerstvení, odpočinek  
a celkové zhodnocení výletu.  

Zdeněk Srb 

 

Hokejová liga :

Zdravíme všechny fanoušky ledního hokeje  
a nejen je. Zima dle ročních období začíná až  
21. prosince, ale naše tradiční hokejová klání 
,,horní proti dolní" tedy Veselice x Domousnice již 
začala. Sice jsou pryč doby, kdy jsme se scházeli 
v arénách na "Čechováku" nebo "Brocáku", ale 

touha po vítězství nám zůstává stejná i na ledě 
nymburské haly, kde se každých čtrnáct dní 
utkáváme v nelítostných bojích.  
Aby se tyto souboje na ledě mohly uskutečnit, bylo 
potřeba před sezónou pořádně potrénovat na 
společných společenských setkáních, kterých bylo
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několik a zmínky o nich byly, nebo budou, v jiných 
rubrikách, že Milane, Fando, Zděnku…. . 

Tady jasně vedli veselští a my se jim to 
snažíme vrátit na ledě. S výsledky je to stejné jako 
na houpačce. Jednou vy a podruhé my. V hledišti 
ale mají jasně navrch veselští fanoušci, kteří svůj 
tým mohutně podporují, včetně té nejmladší 
generace a to je dobře. Snad jim posloužíme jako 
dobrý příklad, který je povede ke sportování 
všeobecně. 

Pokud Vám chybí výsledky utkání, tak ty si 
nepamatuji, protože o ně až tak nejde. Radost  
z pohybu a setkání s kamarády je ten bonus navíc. 

Milan Hrdý

Z ČINNOSTI SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ VESELICE 2022

V úvodu svého příspěvku za dobrovolné hasiče 
bych chtěl poděkovat všem občanům a příznivcům 
SDH za podporu a účast při akcích pořádaných 
Sborem dobrovolných hasičů ve spolupráci 
s Obecním úřadem. 

V lednu měla proběhnout výroční valná 
hromada našeho sboru dobrovolných hasičů, ale 
vzhledem ke covidovým opatřením se nemohla 
uskutečnit.   

V dubnu po rozvolňování covidových opatření 
proběhla v Prodašicích okrsková schůze  
22. okrsku, kde se dohadoval termín okrskové 
soutěže a další činnost okrsku v tomto roce. Také 
proběhla volba nového velitele 22. okrsku. Po 
odstoupení Karla Pokorného z SDH Ledce 
z funkce velitele byl novým velitelem okrsku zvolen 
Jan Cidlina z SDH Veselice. Termín okrskové 
hasičské soutěže byl dohodnut na 25. 6. 2022 
v Prodašicích. 

Při pálení čarodějnic 30. dubna jsme asistovali 
s hasičskou cisternou u spáleniště. 

Při příležitosti 100. výročí založení sboru 
dobrovolných hasičů v Prodašicích se 25. 6. 2022 
uskutečnila v jejich obci okrsková hasičská soutěž. 
Soutěž probíhala od 9 hodin do odpoledních hodin 
za velmi nepřiznivého počasí. Terén byl kvůli dešti 
velmi kluzký a těžký. 

Soutěže se z našeho okrsku zúčastnila dvě 
družstva žen a pět družstev mužů. Soutěž se 
skládala ze štafety a požárního útoku. Každé 
družstvo mělo v každé disciplíně dva pokusy a do 

celkového pořadí se započítával vždy lepší čas.  
V celkovém pořadí v kategorii žen zvítězily ženy 
z Ledců před ženami domácích Prodašic. 
V kategorii mužů zvítězili muži domácích Prodašic 
před druhými Domousnicemi a třetími Řitonicemi. 
Čtvrtí byli muži z Veselice a pátí Ledce.  
Po skončení okrskové soutěže měla proběhnout 
otevřená soutěž v požárním útoku i s pozvanými 
sbory od pořádajících mimo náš okrsek. Hned 
však při prvním pokusu požárního útoku žen 
z Brodku se těžce zranila na špatném terénu jedna 
z hasiček. Ihned byla přivolána rychlá záchranná 
služba a po ošetření byla hasička odvezena do 
nemocnice. Poté po poradě velitelů a rozhodčích 
byla tato soutěž ukončena. 

Poslední sobotu v srpnu jsme pořádali 
hasičskou zábavu, která se i díky velmi příznivému 
počasí moc podařila. Hudební skupina DIFUR 
BAND zahrála k poslechu a tanci všem hostům.  

V příštím roce se v naší obci uskuteční k výročí 
125 let od založení sboru dobrovolných hasičů 
Veselice okrsková soutěž v termínu 17. 6. 2023. 
Všichni jste srdečně zváni. 

Závěrem děkuji všem hasičům za práci ve 
sboru, kterou vykonávají dobrovolně ve svém 
volném čase.  Do nového roku 2023 přeji všem 
hasičkám, hasičům, našim příznivcům a všem 
občanům hodně zdraví, to je to nejdůležitější a vše 
ať se daří, jak má. 
 

František Pažout 

INFORMACE Z ČINNOSTI OÚ VESELICE

✓ZO se seznámilo s výsledkem přezkoumání 
hospodaření obce Veselice za rok 2021, kdy 
nebyly zjištěny chyby a nedostatky, kromě chyb  
a nedostatků zjištěných při dílčím přezkoumání, 
které již byly napraveny. Přezkoumání 
hospodaření obce proběhlo 1. června. 
✓ZO schválilo závěrečný účet i výsledky 
přezkoumání hospodaření obce za r. 2021 bez 
výhrad. 

✓ZO projednalo a schválilo předloženou účetní 
závěrku obce za rok 2021 bez výhrad. 
✓ZO bylo informováno starostou obce  
o zařazení žádosti o dotaci, podané na 
Ministerstvo pro místní rozvoj ČR, mezi 
nedoporučené projekty. Zastupitelstvo obce vzalo 
tuto informaci na vědomí. Na základě Usnesení  
o zastavení řízení o žádosti o poskytnutí dotace 
z října 2022 („…Žádost trpí vadami a výzva  
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k podání žádosti nepřipouští možnost jejich 
odstranění…“), starosta obce vyzval firmu 
ARTENDR s. r. o. k vrácení částky dle smlouvy. 
Na jejich reakci (10. 11.) čekáme. 
✓ZO bylo informováno starostou obce  
o nedostatcích v projektové dokumentaci pro 
výstavbu vodovodního řadu do chatové oblasti, 
která byla vyhotovena před 12 lety. Pro potřeby 
výběrového řízení musí být zajištěno digitální 
zaměření, vytvořen položkový rozpočet, aj. Ve věci 
byla kontaktována projekční kancelář, kdy p. Fiala 
nabídl cenu 290 400,- Kč za práce spojené  
s doděláním projektu. S ohledem na tyto nečekané 
vícenáklady a zvyšující se ceny materiálu i prací 
není jisté, jaký bude přibližný výsledný rozpočet, 
zda a do jaké míry bude ochota majitelů chat 
zapojit se do financování vodovodních přípojek 
k jednotlivým chatám.  
✓V červnu oznámila společnost COMPAG  
Mladá Boleslav s.r.o. navýšení ceny svozu 
komunálního odpadu o 10 % zpětně s platností  
od 1. 4. 2022. K dalšímu navýšení ceny dojde opět 
od 1. ledna 2023. K datu uzávěrky známe jen 
přibližná data. 
✓ZO bylo informováno starostou obce o škodné 
události v části obce, Na Lhotkách, kde řidička 
narazila osobním vozem do sloupu s obecním 
rozhlasem.  
✓M. Masák a J. Ďoubalík provedli ve dnech  
13. a 14. srpna odečet spotřeby vody z obecního 
vodovodu. K dnešnímu dni (10. 11.) nemají vodné 
uhrazeno dva odběratelé.  
✓V. Bucek informoval zastupitelstvo obce ve 
věci vytěženého březového dřeva v chatové 
oblasti, které je potřeba využít. ZO vzalo informaci 
na vědomí. S ohledem na to, že dřevo nebude 
obcí využito, bylo nabídnuto a prodáno občanům. 

✓Dne 6. září 2022 proběhlo dílčí přezkoumání 
hospodaření obce za rok 2022. Při dílčím 
přezkoumání hospodaření nebyly zjištěny chyby  
a nedostatky 
✓Dne 6. října proběhlo předání opravených 
místních komunikací. Celkové náklady na tyto 
opravy dosáhly výše 5 583 170,27 Kč  
(M-SILNICE, stavební dozor, inženýrská činnost, 
výběrové řízení). 
✓ZO prodiskutovalo a odsouhlasilo aktuální 
verzi hřbitovního řádu s platností od 1. 10. 2022. 
Aktualizovaná verze řádu zohledňuje délku tlecí 
doby (15 let) pro uzavření smluv na hrobové 
místo. K 10. 11. jsou uzavřeny smlouvy na  
47 hrobových míst z celkového počtu 51.  
U zbylých čtyřech ani letos evidentně nikdo nebyl. 
Smlouvy na hrobové místo jsou uzavřeny (až na tři 
výjimky – noví nájemci) do konce roku 2030. 
✓ZO projednalo a schválilo pořízení nového 
laptopu pro potřeby redakční rady Zpravodaje 
Veselice. Po konzultaci s p. Pavlem Cidlinou byly 
předloženy dva návrhy a vybrán laptop  
a příslušenství v hodnotě 12 879 Kč. Laptop bude 
používán jak pro potřeby redakční rady 
Zpravodaje Veselice, tak pro potřeby obecního 
úřadu.  
✓V termínu 23. a 24. 9. proběhly volby do 
Zastupitelstva obce, jejich výsledky najdete na 
straně č. 2 
✓Ke dni 11. listopadu 2022 nemá uhrazen 
poplatek za TKO za rok 2022 (splatné do  
31. 3. 2022) 5 osob, poplatek za psa jeden majitel. 
Vodné dva odběratelé (splatné do 30. 9. 2022), 
nájemné za dvě hrobová místa. Celkem obec 
eviduje pohledávky na poplatcích ve výši  
14 930 Kč. 

Marcela Šafránková 

VZPOMÍNKA NA LADISLAVA POKORNÉHO
V letošním roce by oslavil 100 let pan Ladislav 

Pokorný. 
Celý svůj život prožil na Veselici. Narodil se na 

samotě Rychnovy, a již v žákovských letech byli 
spolu s bratrem Františkem v řitonické škole 
dáváni za vzor všem žákům za vzornou docházku 
do školy, ač to měli ze všech žáků do školy 
nejdále.  

Dlouhá léta až do pozdního důchodového věku 
pracoval v zemědělském družstvu. Od mládí byl 

aktivním členem sboru dobrovolných hasičů. Byl 
také dlouholetým včelařem a několik let také 
kronikářem naší obce. Rád se věnoval také chovu 
drobného zvířectva.  

Nesmírná skromnost, pracovitost, poctivost  
a dobrota ho provázely celým životem. Pro většinu 
z nás, kdo jsme ho znali, to byl „Strejček Pokorný“. 
To je jen stručná připomínka našeho nedávného 
spoluobčana. 

Redakční rada 

ZČINNOSTI SPOZ

Setkání jubilantů a vítaní občánků

Dne 17. 9. jsme po dvouleté odmlce opět 
uspořádali setkání jubilantů. Během této nucené 
pauzy jsme jubilanty jen obcházeli a to nebylo tak 
slavnostní, jak jsme byli zvyklí z dřívějška. 
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Hlavně jsme také mohli mezi nás přivítat naše 
nové občánky a popřát všem všechno nejlepší. 

Po přivítání všech přítomných panem starostou, 
přednesly své pásmo básní a písní naše děti. Ve 
tvářích všech bylo vidět, že je to velmi potěšilo. 

 Na tomto setkáni jsme přivítali i rodiče  
a příbuzné dětí: Karličky Rysové, Pepíčka Pažouta 
a Gábinky Novákové. 

Pozván byl také Leonidas Lucien Bennett, který 
se ale nedostavil. Dáreček pro něj si převzala 
babička Ilona Zapletalová. 

Všem dětem jsme popřáli hodně zdraví, 
radostné žití v naší vesničce, předali dáreček  
a maminkám kytičku. 

Poté následovalo blahopřání všem občanům, 
kteří v tomto roce slaví svá významná výročí: 
Runčíková Hana, Tremlová Jiřina, Tomsa Josef, 
Křížová Jaroslava, Bucková Ludmila, Rýdlová 
Hana, Boukalová Irena, Novák Petr, Bobková 
Zuzana, Burda Vladimír, Brezání Martin, 
Bucková Jana, Kadeřábková Martina,  
Šoltys Martin, Pažout František, Křížová Pavlína  
a Rys Milan. 

Všem oslavencům jsme předali dárkové 
balíčky, kytičku a připili jsme na zdraví. Při kávě  
a zákusku jsme si popovídali a prožili tak příjemné 
odpoledne. Tři z jmenovaných, kteří se nedostavili, 
jsme navštívili doma a předali jim dáreček  
a blahopřání.  

 
 

Za SPOZ 
Jarmila Bulířová 
Věra Pažoutová 

 
Skřítkovo podzimní odpoledne 

V sobotu 1. října 2022 jsme pro děti uspořádali 
,,Skřítkovo podzimní odpoledne“. Jelikož nám 
počasí moc nepřálo, museli jsme hodně 
improvizovat. Na poslední chvíli jsme se rozhodli 
pro budovu obecního úřadu. Využili jsme všechny 
místnosti k plánovaným soutěžním úkolům. 

Na konci soutěží děti vyráběly domečky pro 
skřítky z přírodních materiálů jako je mech, 
klacíky, kůra a velmi je to bavilo. Děti si to opravdu 
užívaly.  
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Sice v provizorních podmínkách, ale o to 
s větším zápalem hledaly poklad, ve kterém byla 
vždy nějaká dobrota. 

Ke konci programu byla dopravní výchova 
podaná Mírou Pažoutem, velmi zábavná  
a zároveň poučná. Budeme doufat, že zase 
nepřijdou nějaká omezení a všichni se sejdeme 

před vánocemi u rozsvícení vánočního stromečku 
se svařáčkem, čajíkem a nějakou sladkostí. 

Těšíme se! 

Za SPOZ 
Jarmila Bulířová 
Věra Pažoutová 

ČERNÁ KRONIKA

Za poslední více jak půlrok nemuseli policisté 
Obvodního oddělení PČR v Dobrovici řešit v obci 
Veselice ani jeden případ protiprávního jednání. 
V nejbližším okolí tomu nebylo jinak, pouze v obci 
Domousnice došlo k několika přestupkovým 
jednáním.  

Konkrétně v polovině června kontrolovala hlídka 
dopravního inspektorátu v odpoledních hodinách 
na silnici z Domousnice směrem na Řitonice 
motorové vozidlo, jehož řidič, jak hlídka lustrací 
zjistila, nikdy nevlastnil řidičský průkaz. Oznámení 
přestupku bylo zasláno jak na muže za volantem, 
tak na provozovatele vozidla, který nesmí svěřit 
vozidlo osobě, která nesplňuje zákonem 
stanovené podmínky. 

O měsíc později prováděla hlídka OO PČR 
Dobrovice dohled na BESIP v obci Domousnice, 
kde se rozhodla zkontrolovat řidiče skútru, který 
nerespektoval dopravní značku „Stůj, dej přednost 
v jízdě“ na železničním přejezdu. Kontrolou bylo 
zjištěno, že ani tento řidič nikdy nevlastnil řidičský 
průkaz, navíc dechová zkouška s výsledkem  
0,27 promile prokázala, že před jízdou požil 
alkoholické nápoje. Aby toho nebylo málo, lustrací 
registrační značky skútru bylo zjištěno, že pod 
touto značkou není motocykl registrován. Podle 

částečně čitelného VIN policisté zjistili, že byl 
motocykl v roce 2004 odcizený, což potvrdila  
i následná metalografická expertíza. S odstupem 
času byl skútr vrácen svému původnímu majiteli  
a výtečník, přistižený policisty při jeho řízení, se 
bude před správním orgánem zodpovídat 
z několika přestupků.  

Na konci měsíce října řešili policisté Obvodního 
oddělení v Mladé Boleslavi ve spolupráci s hlídkou 
oddělení hlídkové služby případ mladíka, který si 
ze svého domu v obci Domousnice krátil dlouhou 
chvíli voláním na tísňovou linku 158. Po minimálně 
deseti zlomyslných hovorech byl muž ve svém 
bydlišti vypátrán a hlídkou vyzván, aby svého 
jednání zanechal. Přes poučení a výzvu policistů 
tak neučinil, navíc začal hlasitým křikem rušit 
noční klid. Po opakované marné výzvě policistů 
byl delikvent za použití donucovacích prostředků 
zajištěn. Jeho jednání policisté kvalifikovali jako 
přestupek proti veřejnému pořádku a přestupek 
proti zákonu o elektronických komunikacích, za 
což mu hrozí ve správním řízení pokuta až do 
výše 200 000,- Kč. 

prap. Jan Procházka

Dne 5. 6. 2022 se na Veselici stala dopravní 
nehoda, kterou vyšetřoval dopravní inspektorát 
PČR v Mladé Boleslavi 

Řidička projíždějící naší vesničkou se plně 
nevěnovala řízení a díky nepozornosti porazila 
betonový patník patřící do majetku obce.  
Zlomila též sloup telefonního vedení patřící  
O2 Czech republic a. s. který se následně 

zaklesnul pod vozidlem. Škoda je řešena 
s likvidátorem škodné události a byla 
zdokumentována (3 rozhlasy a 41 m kabelu, 
betonový patník). 

Naštěstí se nikomu nic nestalo a obešlo se to 
jen se škodou na majetku.  

Dle potvrzení o dopravní nehodě zpracovala 
Alena Rysová 

NA ZPRAVODAJ PŘISPĚLI OD 26. 5. DO 26. 11. 2022

Jírovec P. 150 Kč, Šolcová V. (Řepov) 100 Kč, 
Železná M. (Ml. Boleslav) 100 Kč, Matějková M. 
(Praha) 200 Kč, Klabanová E. (Praha) 200 Kč, 
Michnová J. (Řepov) 100 Kč, Burda V. 500 Kč, 
Legnerová A. 200 Kč, Pažoutová J. ml. 283 Kč, 
Halamová B. (Náchod) 200 Kč, Pacákovi  
(Praha) 200 Kč, Šoltysovi 200 Kč, Dufková R.  
(Ml. Boleslav) 200 Kč, Navrátilovi 200 Kč 
Jakubcovi 225 Kč, Rotová M. (Řitonice) 200 Kč, 
Najman S. (Březno) 200 Kč, Ďoubalík M. 200 Kč, 
Pažout M. 200 Kč, Fischer K. (Praha) 200 Kč, 

Sůsová I. 175 Kč, Legnerová A. 50 Kč, 
Šmejkalová L. (Bakov n. J.) 200 Kč, Tomsa J.  
175 Kč, Pokorný Z. (Libáň) 100 Kč, Kopecká N. 
(Kladno) 225 Kč, Nováková R. 50 Kč,  
Terlecká A. (Ml. Boleslav) 200 Kč, Křížová P.  
300 Kč, Jansovi (Bulovka) 200 Kč, Tauchmanovi 
400 Kč, Poláková Z. 200 Kč, Havránek V. 150 Kč, 
Šoltys M. 50 Kč, Šolcová L (Řitonice) 200 Kč. 
 
 

Marcela Šafránková
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ČTENÁŘSKÉ DOPISY A OHLASY
Vzpomínka na 50 uplynulých let 

Kolem 15. prosince to bude již 50 let co jsem se 
přistěhovala na Veselici do tenkrát nových 
„bytovek“. 

Roky utekly jako voda. Některé byly dobré víc, 
některé míň, ale stejně šťastné. 

Je tady krásně, nejvíc z jara, když se všechno 
zazelená, v létě, i když bývá sucho, nejkrásnější je 
pro mne podzim, když se vybarví les, ale zima nic 
moc. 

Pro mne asi nejšťastnější období začalo 
počátkem devadesátek, kdy mi do života vstoupil 
můj dobrý Pepík. Již sedm let už žije jen v mých 
vzpomínkách. Stejně jako hodně jiných dobrých 
lidí, kteří odešli. Za těch 50 let se nám narodilo 
mnoho dětí a někteří z nich jsou už i prarodiči.  

Teď mám velkou radost z krásně dodělané 
zastávky autobusu, jen svítí. Doufám, že se 
povede i druhá u statku, i když vím, že to znamená 
hodně starostí.  

Chtěla bych poděkovat všem svým kamarádům 
a sousedům za obrovskou pomoc, kterou mi 
nezištně věnují. Nebudu je jmenovat, oni vědí, 
jsou to mí andělé. 

Všem přeji ze všeho nejvíce hodně zdraví. 
Doufám, že nějaký pátek ještě tady s vámi 
pobydu.  

Zdeňka Poláková 

Poděkování 

Děkuji SPOZ v zastoupení p. Bulířové  
a p. Pažoutové a Obecnímu úřadu za uspořádání 
krásného odpoledne pro oslavence. 
Děkuji i za dárek s květinou.  

Pavlína Křížová 

Děkujeme všem, kteří se přišli rozloučit se 
zesnulou paní Marií Tauchmanovou na její 
poslední cestě. 

Zarmoucená rodina

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Výročí 

70let 8. prosince Petr Novák 

65let 9. října  Martin Brezáni 
 27. prosince Zuzana Bobková 

60 let  26. července Vladimír Burda 

50 let 19. srpna Martin Šoltys 
 1. září  František Pažout 
 10. října Pavlína Křížová 
 14. října Milan Rys 

45 let 13. července Milan Masák  
 21. července Zdeňka Faiglová 
 27. července Petr Dědek 
 8. října Jaromír Šuk 
 23. října Martina Jakubcová 

40 let 27. listopadu Šárka Brzobohatá 

35 let 20. srpna Jan Cidlina 

30 let 1. června  Zpravodaj Veselice 
 14.  října Radek Červa 

25 let 25. srpna Kristýna Rysová 

10 let 27. července Matyáš Brzobohatý 

15. října  oslavili 45 let společného života  
  Věra a Miroslav Pažoutovi  

11. června do manželství vstoupili  
  Alena a Milan Rysovi. 

Narozeni 

 9. července Gabriela Nováková 
12. července Leonidas Lucien Bennett 
 1.  září Marie Dědková 
 1.  září Štěpánka Dědková 

Přihlášeni 

Barbora, Daniel, David a Monika Sukovi,  
Veselice č. p. 71 

Petr Červinka, Veselice č. p. 39 

Odhlášeni 

Jana Brabencová, Adam, Lucie, Marie, Monika, 
Patrik, Petr, Štěpánka a Veronika Dědkovi, 
Veselice č. p. 4 

Zemřeli dlouholetí občané Veselice 

26. září  zemřela ve věku 84 let paní  
 Marie Tauchmanová 

3. listopadu zemřel ve věku 79 let pan  
   František Štěpanovský 

Marcela Šafránková

PODĚKOVÁNÍ

Touto cestou bychom rádi poděkovali OÚ 
Veselice za zakoupení a zapůjčení nového 
notebooku.  

Dík patří taky Pavlu Cidlinovi, který se 
významně podílel na výběru a též se zasloužil  
o zprovoznění zařízení a to bez nároku na odměnu. 

Toto krásné gesto je neklamným potvrzením 
toho, že zpravodaj je pro obec a jak doufáme pro 
její obyvatelé a v neposlední řadě pro všechny 
odběratele důležitý. 

Znamená to pro nás velikou úsporu času, 
zvýšení flexibility a přispívá také k zlepšení kvality 
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fotografii. Uvědomujeme si, že v minulých číslech 
nebyla zrovna nejlepší a doufáme, že se to změní. 
(Ne vždy je však chyba jen na straně vydavatele.) 

V budoucnu poslouží i při zasedání redakční 
rady, kdy s touto technikou bude možné 
operativně vytvořit zápis z jednání.  

Kéž tak skvěle jako potřebám zpravodaje, 
poslouží i obci! 

 
Děkujeme! 

redakční rada

DRANÍ PEŘÍ V KOVÁRNĚ NA VESELICI  
… a co všechno tomu předcházelo

Jako děti jsme žili v domku babičky a dědečka, 
ke kterému patřila stará kovárna. Bylo nám v něm 
dobře, ale nejlépe snad tehdy, když začalo být 
venku chladno a objevil se první sníh. To se 
zatopilo ve velké světnici v zelených kachlových 
kamnech s pecí, na které jsme my děti rády 
lenošily. Všichni my tři sourozenci na ty časy rádi 
vzpomínáme, svět byl tehdy pro nás jedno velké 
dobrodružství. 

Dlouhé zimní večery pak byly ideální pro v té 
době veliké vesnické události - draní husího peří. 
Husy pobíhaly snad po každém dvorku a kromě 
výborného masa a sádla poskytovaly také peří. 
Nejkvalitnější peří bylo peří prachové, které má 
husa na svém hrudníku. Je lehké a jemné. Aby 
bylo peří kvalitní, musely se hospodyně dobře 
postarat o housata. 

Naše maminka nakupovala housata od 
chovatelů. Měla je již předem objednaná od lidí, 
kteří se chovem hus zabývali. Vždy na jaře se  
u nás doma objevilo 6 – 8 housátek. Byla to 
křehká stvoření, muselo se s nimi zacházet velice 
opatrně. Nesměla zmoknout, jinak bychom se  
s nimi mohli rozloučit. Každého housete by byla 
škoda. Jakmile ale byla opeřena, vodu naopak 
vyhledávala. Když pak housata vyrostla a začala 
ztrácet peří, nastal čas škubání. Před tím se ale 
ještě zahnala do rybníka, aby bylo peří bělejší. 
Maminka si sedla na židli, hlavu s husím krkem 
strčila pod paži a začala procedura škubání. 
Samozřejmě se husy nechtěly dát, štípaly, plácaly 
křídly. Někdy to bylo i dost nebezpečné. Peří 
maminka ukládala do starých sypků a pověsila na 
půdu. Husy se škubaly 2 x, někdy i 4 x do roka. 
Když se v rodině nastřádalo větší množství peří, 
bylo třeba ho sedrat. Vždy se dralo až po novém 
roce. 

U nás se dralo ve velké kuchyni. Stál tam velký 
stůl a okolo něj židle, na kterých sedávalo šest lidí, 

tedy šest draček, jak se říkalo sousedkám, které 
se draní účastnily. Jmenovitě to byly paní 
Šimonová, Vošvrdová, Šimáčková, Poštová  
a Burianová. Dračky si uvázaly zástěry, hlavu si 
zakryly šátkem uvázaným „na babku“ a pustily se 
do práce. Peří tvoří osten, z něhož vyrůstá prapor 
a tento prapor se z ostnu jemně strhává, A právě 
této činnosti se říká draní peří. Sedrané peří 
vkládaly dračky pod hluboký talíř a pápěrky si 
většinou házely do zástěry a pak je vysypávaly do 
papírového pytle. Používaly se jako náplň do 
podhlavníků. 

My děti jsme po dobu draní měly nakázáno 
chovat se slušně, nekašlat, neběhat, pomáhat  
a neskákat dospělým do řeči. Stačilo málo a peří 
by se rozletělo všude po místnosti. Nebylo to tak 
těžké, protože tolik příběhů, vtipů a strašidelných 
historek se nedalo nikde jinde slyšet než při draní 
peří. 

A nesmíme také zapomenout na důležitou 
osobu draní – našeho strýce Štěpána. Ten často 
navštěvoval zdejší knihovnu a hodně četl. A když 
se blížilo draní, vybral samé zamilované romány  
a ty dračkám předčítal. Dračkám se to líbilo, chvíli 
se smály, pak zase plakaly, ale naštěstí bylo 
sedrané peří ukrýváno pod již zmíněným 
hlubokým talířem. Jinak by se rozlétlo po celé 
světnici. 

Když bylo všechno peří sedráno a uloženo, 
konal se tzv. dodrák. Maminka uklidila stůl, dala na 
něj čistý ubrus a začala na něj nosit různé 
dobrůtky, jako např. vynikající maminčiny pletýnky, 
koláče, perník, makový nebo tvarohový závin  
i slané pečivo. K tomu se podával čaj, bílá káva  
a dračky si někdy čaj vylepšily šťopičkou rumu. 

Příští draní se pak odehrávalo u některé jiné 
sousedky, jak bylo tehdy zvykem.  

Jana Pažoutová  
Pavel Cidlina st.

NADAČNÍ FOND NA ZÁCHRANU KOSTELA SV. ŠTĚPÁNA  
V ŘITONICÍCH I V ROCE 2022 DĚKUJE A INFORMUJE

Stává se už skoro tradicí, že Zpravodaj 
Veselice zveřejňuje informace o aktivitách 
Nadačního fondu kostela sv. Štěpána 
v Řitonicích. Také toto číslo bychom rádi 
využili k informaci veřejnosti o krocích 

směřujících k  rekonstrukci kostela, 
financování i budoucích plánech. 

Lze konstatovat, že v letošním roce byla 
definitivně ukončena oprava střechy kostela, 
byly provedeny podrobné průzkumy
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venkovních i vnitřních omítek a významná pro 
nás byla také realizace přesunu náhrobku ze 
16. století rodu Biberštejnů z umístění na 
původním hřbitově v okolí kostela do interiéru 
kostela. Podařily se tedy další dílčí krůčky 
z celkového balíku potřebných. Věříme, že 
v příštím roce se začne s opravou fasády. 
Financování dlouhodobé rekonstrukce není 
snadné. Nadační fond je s vlastníkem 
památky v pravidelném kontaktu 
prostřednictvím pana děkana Nováka a snaží 
se pomáhat. Za rok 2022 bylo účtováno za 
práce provedené na kostele sv. Štěpána  
808 348 Kč. Nadační fond přispěl částkou 
100 000 Kč. Zisk prostředků fondu je i letos 
součtem drobných i větších darů, které nám 
poskytují návštěvníci koncertů. Noc kostelů 
byla štědrá s celkovým ziskem 5 494 Kč, letní 
benefiční koncert nás překvapil čistým ziskem 
134 947 Kč. Naše „sponzory“ nelze v těchto 
řádcích vyjmenovat, protože mezi ně patří 
všichni účastníci akcí, členové organizačního 
týmu se svými rodinami, bez jejichž pomoci  
a nadšení bychom tak pozitivní výsledek 
nedocílili. To všechno nás naplňuje 
optimismem, stejně tak jako drobná příhoda, 
když při brigádě na úpravě prostranství kolem 
kostela zastavila kolem projíždějící 
motorkářka a s údivem se zeptala: „Jé, on je 
tady kostel? Já tu jezdím často a teprve teď to 
vím.“ Hned na příštím koncertě se přihlásila, 
že se ráda vrátila. Do časů budoucích pevně 
doufám, že se nám podaří i některé občany 
samotné obce Řitonice přesvědčit  
o nezištnosti a poslání našeho konání. Je 
poněkud smutné, že zastupitelstvo obce 
uspořádalo anketu, zda vůbec do rozpočtu 
obce zařadit položku na podporu záchrany 
kostela a že je konstatováno, že občané si to 
nepřejí. Obec přispívá na vzdělávání svých 
školou povinných dětí, to považuje za 
samozřejmé a je to tak i správné. Je třeba mít 
ale na paměti, že děti se vzdělávají  
i přítomností a historií místa, kde bydlí a měly 
by být hrdými občany Řitonic, kteří si budou 
vážit výjimečnosti národní kulturní památky, 
kterou mají denně před očima a bylo by dobré, 
kdyby to slyšely i doma. 

V letošním roce pro vás Nadační fond 
kostela sv. Štěpána připravuje ještě dva 
koncerty, v sobotu 17. prosince 2022  
v 18 hodin vánoční koncert Ondřeje Rumla 
Zapomenutý příběh a na druhý svátek 
vánoční, tedy ve svátek sv. Štěpána,  

v 16 hodin již tradiční Českou mši vánoční 
Jakuba Jana Ryby. V roce příštím budeme 
rádi ve svých kulturně-společenských 
aktivitách pokračovat. Prozatím neznáme 
datum třetího ročníku letního benefičního 
koncertu, ale víme, že určitě bude, také je 
ještě v jednání možnost dalšího koncertu 
v rámci 15. ročníku ,,Noci kostelů“, který se 
bude v příštím roce konat v pátek 2. června 
2023, podrobnosti zcela jistě přineseme 
v příštím čísle. 

Snad už první z letošních vánočních 
koncertů vás zavede do klidné atmosféry 
Vánoc. Písně Zdeňka N. Bričkovského spolu 
s nejznámější koledou „Narodil se Kristus 
Pán“ protkané průvodním slovem, skládají 
jako střípky dnes již tak trochu zapomenutý 
příběh. “Zapomenutý příběh však vypráví 
nejen o narození Ježíška v Betlémě, ale  
i o tajemném zrození zářivého Světla v nás. 
To Světlo se v nás může rozsvěcet každý den 
- drobnými dobrými skutky, láskou k druhému 
člověku…” řekl při jednom z rozhovorů autor 
písní Zdeněk N. Bričkovský, a také naznačil, 
že se lidé mohou tímto příběhem inspirovat po 
celý rok, nejen o Vánocích. Věříme, že se 
přijdete setkat nejen se „Zapomenutým 
příběhem“, že pro vás atmosféra, v němž 
bude vyprávěn, přinese zážitek, radost  
i příležitosti pozdravit se vzájemně. Vždyť 
témata dobra, lásky k bližnímu, přátelství, ale  
i rozpoznání zloby, či nepřátelství, jsou s námi 
všudypřítomná. Letos zřejmě poslední 
příležitostí vzájemného setkání bude již 
tradiční Česká mše vánoční Jakuba Jana 
Ryby plánovaná na svátek sv. Štěpána 26. 
prosince v 16 hodin, kde jinde než v kostele 
sv. Štěpána v Řitonicích. 

Přeji vám všem klidný, zdravý a spokojený 
závěr roku a těším se na setkání při dalších 
příležitostech.  

Jaroslava Vávrová
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OHLÉDNUTÍ SE ZA PTAČÍMI DRUHY 2022
Letos se konal již čtvrtý ročník, „ptačí hodinky“, 

neboli sčítaní ptáků na krmítkách. Rok od roku se 
zapojuje více dobrovolníků. Bez nich by sběr dat 
v takovém rozsahu nebyl nikdy možný. 

Mezi nejpočetnější letos pozorované druhy 
ptáků již tradičně patřila sýkora koňadra, oba 

druhy naších 
vrabců (polní 
i domácí)  
a za nimi 
sýkora 
modřinka. 
Z dalších 
jsou hojnější 
lesní druhy: 
strakapoud, 
sojka, brhlík, 
hýl a dlask. 
Naopak ubyl 
čížek lesní. 

Už několik let, kdy probíhá pozorování  
a sčítaní ptáků, ubývá ze v šech druhů nejvíc 
vlaštovka a jiřička obecná a konipas bílý. 

Tyto druhy osídlovaly lidská obydlí. Lidé na ně 
byli zvyklí, ptáci jim dělali radost, a to nejen svým 
zpěvem, ale i svou přítomností. Dnes přítomnost 
jejich hnízd na obydlích většinou není žádoucí. 
Dochází k znemožnění hnízdění anebo, i když je 
to zakázané, k poškozovaní hnízd. Určitě se to 
velice podepisuje na jejich počtu.  

Populace ptáků se i nadále snižuje díky 
intenzivnímu zemědělství. Přispívají k tomu změny 
struktury krajiny a způsobu hospodaření. 

Je na nás všech vytvořit nejen ptákům, ale 
všem živočichům, dobré podmínky pro jejích život. 

Další ročník sčítání proběhne 6. - 8. ledna 
2023. Co je ptačí hodinka, jak se zapojit, jaké 
krmítko použít a vůbec vše, co by vás mohlo 
zajímat, najdete na stránkách: 
www.ptacihodinka.birdlife.cz      Josef Antoš

Z PAMĚTNÍ KNIHY VESELICE, DÍL I., 1922 - 1982

Rok 1930 byl poklidný, život na Veselici běžel 
svým tempem. Jako každý rok se pořádaly plesy  
a divadelní představení a v květnu Místní skupina 
republikánského dorostu uspořádala „Staročeský 
máj“ s krojovaným průvodem vesnicí. Zlobilo ale 
počasí. Léto bylo suché až do podzimu, a to až 
tak, že v některých studnách chyběla voda. Na 
podzim však přišly časté a silné deště, které ale 
zdržovaly polní práce. Nicméně, jak poznamenává 
kronikář, „zima byla mírná a vlhká“. 

Tento charakter počasí přetrval do začátku roku 
1932. Mrazy byly mírné, ale trvaly až do dubna. 
Nedařilo se ale ovocnému stromoví, zvláště 
švestkám. Kronikář napsal: „Na švestkách se 
objevily puklice. Aby se dále nerozmnožovaly, byly 
staré stromy vykopány a mladé chemicky 
postříkány. Za tím účelem obecní zastupitelstvo 
zakoupilo za 1.200,- Kč postřiku“.  

A další nepříjemnosti na sebe nenechaly 
dlouho čekat. Počátkem března vypukl velký požár 
v usedlosti Frant. Jírovce čp. 34. Požár zničil kryt 
domovní budovy a četné hospodářské nářadí. To 
ale „červenému kohoutovi“ nestačilo. Na začátku 
června přeskočil na obydlí Václava Bucka čp.38. 
Požár zničil celý domovní kryt a hasily ho sbory 
hasičů z Veselice, Řitonic a Domousnic. V roce 
1932 také došlo k prvnímu ostrému střetu Místní 
skupiny republikánského dorostu a vzdělávacího  
a zábavního kroužku. Oba divadelní spolky si totiž 
naplánovaly uvést svá představení ve stejný den. 
Spor vyhrála Místní skupina republikánského 
dorostu, protože vystoupení vzdělávacího  
a zábavního kroužku bylo v obci zakázáno. Spolek 
tak své představení sehrál na Bačalkách.

Jmenovalo se „Propast 
lásky“. 

Dne 3.listopadu se 
v obci konaly volby 
starosty a obecní rady. 
V kronice se píše: „Do voleb byla zase postavena 
jen jedna kandidátka, totiž strany republikánské  
a Domoviny. Starostou byl opět zvolen Frant. 
Matoušek a i obecní rada zůstala stejná jako 
v předešlém období. Pouze za člena výboru Frant. 
Jakubce, který ze strany vystoupil  
a za Františka Jírovce, který se odstěhoval 
k provdané dceři na Slovensko, byli zvoleni Josef 
Kyntera a Václav Bucek.“  

Stejně jako ostatní státy, tak i Československo 
zasáhla Velká hospodářská krize. Píše se o ní  
i v naší kronice: „Všeobecná hospodářská krize 
přinesla velkou nezaměstnanost a i krize 
zemědělská docílila též nemalého vlivu na venkov. 
Ceny dobytka hovězího poklesly na 1,50 Kč za  
1 kg živé váhy a cena dobytka vepřového na  
6,- Kč za 1 kg živé váhy. Zároveň se zvýšil dovoz 
zahraničního dobytka do republiky. Díky dobrému 
počasí se urodilo hodně obilí, čímž jeho cena ještě 
více klesla, zejména u žita.“ 

Kronikář se také zmiňuje o podpoře 
v nezaměstnanosti. Píše: „Stát v zimních měsících 
poukázal podporu v nezaměstnanosti a to 
každému nezaměstnanému čtyřmi lístky, za něž 
obdržel zboží v ceně 10,- Kč za každý jednotlivý 
lístek. Podporu obdrželi: Krupka Josef, Horna 
Emilián, Krupka František, Šoltys František, 
Štolovský Václav a Campr Antonín.“ Nebyli ale 
sami, kdo na krizi doplatil. Tak Frant. Brodský 

http://www.ptacihodinka.birdlife.cz/
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musel v důsledku své špatné finanční situace 
prodat část pozemků od dvora prostřednictvím 
Oktesní hospodářské záložny v Sobotce. 

Rok 1933 byl poklidný, ale velmi suchý. Jak 
zmiňuje kronika, obilí se sice urodilo, zato ale sena 
málo a otavy žádné. 

Rok 1934 přinesl zásadní změnu v kulturním 
životě na Veselici. Kronikář píše: „V březnu 
letošního roku usnesl se výbor Vzdělávacího  
a zábavního kroužku za příčinou malého počtu 
členů spolek rozpustit. Divadelní jeviště kroužku 
koupila Místní skupina republikánského dorostu za 
300,- korun, čímž uhradil se schodek ve spolkové 
pokladně a spolek se rozešel.“ Kroužek v naší obci 
působil 24 let (1910-1934). Každoročně sehrál tři 
až čtyři divadelní představení a také jednu 
operetu. Nepřálo ani počasí, bylo velké sucho, 
mnoho studní bylo bez vody a úroda velmi slabá. 
Voda se musela dovážet. Teploty se pohybovaly 
okolo 31 stupňů C. V zimě nenapadl žádný sníh, 
pouze pršelo. Obec tedy požádala o nouzovou 
podporu. Kronikář zapsal: „...za tím účelem byla 
podána žádost o státní podporu. Zemědělská rada 
jako první pomoc poukázala „jistý obnos peněz. 
z něhož bylo naší obci vyplaceno... (částka není 
uvedena)“. 

V roce 1935 se konaly dne 19. května volby do 
Senátu (S) a Poslanecké sněmovny (PS). I když 
ve zdejší obci působila pouze republikánská 
strana, obyvatelé odevzdali své hlasy i jiným 
stranám. Republikánská strana získala 109 hlasů 
(S) a 119 (PS), sociálně demokratická strana  
6 hlasů (S) a 8 (PS), národně sociální strana  
11 hlasů (S) a 12 (PS), komunistická strana  
4 hlasy (S) a 4 (PS), lidová strana 4 hlasy (S)  
a 5 hlasů (PS), živnostenská strana 7 hlasů (S) 
 a 6 (PS) a národní sjednocení 0 hlasů (S)  
a 6 hlasů (PS). O týden později se pak konaly 
volby do zemského a okresního zastupitelstva. 
Jednoznačným vítězem se stala republikánská 
strana. Kronika uvádí jména jednotlivých stran dle 

jejich hovorových názvů, nikoli jejich názvy 
oficiálními. V témže roce se obecní zastupitelstvo 
rozhodlo zasadit obecní stromoví. Zastupitelé 
nechali pokácet topoly na obecním pozemku  
„Na Lhotkách“ a osázet ho ovocným stromovím. 
Nicméně všechny pokácené topoly nebyly ve 
veřejné dražbě prodány, takže vysazení nových 
stromů muselo být odloženo na příští rok. 
Rok 1936 přinesl řadu nejrůznějších událostí. 
Hned 1. ledna uspořádala „Místní osvětová 
komise“ přednášku na téma „Ochrana proti 
plynovým útokům“ Přednášel ji p. Frant. Klaban, 
učitel z Dol. Rokytňan. Nebylo divu, neboť situace 
v Evropě i ve světě byla dosti napjatá, Německo 
pod vládou Adolfa Hitlera intenzivně zbrojilo a jeho 
armáda se rozrůstala. Vedení čs. státu (v čele 
s Eduardem Benešem, nově zvoleným 
prezidentem, o němž Místní osvětová komise 
uspořádala přednášku) proto rozhodlo  
o nezbytném poučení obyvatelstva, jak se 
zachovat v případě ohrožení. Napříč republikou 
byly pořádány různé výchovné přednášky i reálná 
cvičení. A tak se i na Veselici konalo cvičení civilní 
obrany. V kronice se o něm píše: „Z nařízení 
okresního úřadu pořádalo se po čtyři noci a to  
14., 15., 16. a 17. července cvičení proti leteckým 
útokům. Cvičení zúčastněno bylo obyvatelstvo, 
které v mobilisaci nenastupuje činnou službu 
vojenskou. Při cvičení působily hlídky poplachové 
služby požární, hlídky pro udržení pořádku, 
asanační stráž samaritní, ke které byly též 
přiděleny ženy.“ Zanedlouho po této akci se konaly 
v naší obci vojenské manévry. Kronikář o nich 
napsal: „Ve dnech 22. a 23. července konaly se ve 
zdejší i okolních obcích vojenské manévry pěšího 
pluku č. 47 z Mladé Boleslavi a pěšího pluku  
č. 22 z Jičína.“ Jak konkrétně manévry vypadaly  
a jak probíhaly, kronikář nezaznamenal. 

Podle Pamětní knihy Veselice zpracovala 
Ivana Sůsová

KONE C SNŮŠKY PROVÁZÍ SLÍDIVOST VČEL A LOUPEŽE

V průběhu července 
končívá snůška 
v závislosti na úživnosti 
dané oblasti a počasí. 
Záleží na více 
okolnostech. Nejde jen 
o vytočení medu ve 
větší míře, než je 

vhodné, ale také na včasném dokrmení včelstev. 
Slídivosti se není možné ubránit. Je závislá na 
zásobách nejenom vlastních včel, ale hlavně včel 
chovaných v bezprostředním okolí. Jakmile 
zaznamenáme loupež na naši včelnici, je nutné 
učinit mnohá opatření, aby se předešlo úplné 
katastrofě v podobě prázdných úlů. Loupež je 

vlastně vykrádání včelstev včelami z jiných úlů. 
Loupeži vždy předchází slídivost jako přirozený 
pud včel objevit každý i sebemenší zdroj nektaru  
a zásob. Během července již rapidně ubývá 
snůškových zdrojů a včelstva vysílají své pátračky, 
aby nalezly i vzdálené zdroje pylu a nektaru. Je to 
čas, kdy se z pátraček, které hledají každý kvítek  
a každý zdroj medovice, včetně sladiny na 
spadlém přezrálém ovoci nabodnutém vosami, 
vlastně stávají slídilky, které se snaží hledat 
všude, kde to jde. I v sousedních úlech nebo 
zapomenutých plástech. Pokud slídilka nalezne úl 
s dobrou a koordinovanou obranou, je obyčejně 
nejdříve strážkyněmi úlu upozorněna na odhodlání 
bránit své zásoby. Když je neodbytná  
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a nerespektuje varování, končívá to nejčastěji 
ztrátou jejího života. Avšak když nalezne slídilka úl 
s děravou a slabou obranou, rychle vleze dovnitř, 
kde je již v bezpečí a může prozkoumat celý úl. 
Nabere si vzorek a kvapně odlétá podělit se o svůj 
nález se svými sestrami v „domovském“ včelstvu. 
Po vyhodnocení předané informace se v daném 
včelstvu ze sběraček rychle stávají loupeživé 
včely, které se vydají na lup do označeného úlu. 
 A pokud je případná obrana přemožena, je 
nejdříve zabita matka. Další přílet loupeživých včel 
je již opravdovou pohromou a posledním dnem 
vylupovaného a vykrádaného včelstva. Na lup 
nejdříve odlétají jen jednotlivé včely s cílem 
potvrdit nález vhodného zdroje. Po jejich návratu 
již houfně vyletují hordy včel, aby si naloupily co 
nejvíce, než si zdroje všimnou i včely z jiných úlů. 
S posledními lupičkami, které odnášejí poslední 
zbytky zásob, odlétne i zbytek včel vykrádaného

včelstva z prostého pudu zachování svého života. 
Zůstává jen prázdný vyrabovaný úl. Smutný 
pohled včelaře je pak úplným závěrem a tečkou. 
Ale slídění a loupeže můžeme pozorovat i na jaře, 
kdy ještě není mnoho snůškových zdrojů. Lupičky 
neloupí jen zásoby, ale i pyl a otevřený plod, který 
je cenným zdrojem bílkovin. Z kterého úlu 
pocházejí včely lupičky lze na včelnici rozpoznat 
celkem jednoduše. Vylupovaný úl na chvilku 
uzavřeme, vezmeme si mouku a včely, které po 
otevření úlu vyletují, poprášíme moukou.  Potom 
stačí jen pozorovat česna ostatních včelstev, na 
která budou tyto bílé včelky „mlynářky“ přistávat. 
S loupežemi se mnohdy šíří i nemoci, neboť ze 
včelstva odletí i zbytek vyloupeného včelstva do 
úlu loupeživých včel. Včely jsou součástí přírody, 
ve které platí přírodní zákony, kdy silnější poráží 
slabší.  

Zdeněk Srb 

SRAZ VETERÁNŮ DOMOUSNICE

Druhý víkend v září, tedy 10. 9. 2022, 
domousnické fotbalové hřiště ožilo. Nehrál se 
žádný fotbalový zápas, ale uskutečnil se tu sraz 
veteránů, na který dorazilo přes 40 krásných 
strojů.  

Více než polovina veteránů se skládala  
z traktorů značky Zetor, viděli jsme dále značky 
Holder, Svoboda nebo jednonápravový traktor PF. 
Vystaveno bylo také více než 10 naleštěných 
motocyklů a 6 automobilů. U funkční polní 
kuchyně, kterou nám zapůjčil pan Turek z Řitonic, 
se pyšnil vojenský UAZ a Humvee. Při vstupu 
návštěvníky vítal starý traktorbagr JCB a na louce 
kousek od něj jste mohli vidět nákladní vůz Liaz. 
Návštěvníci se mohli svézt s krásnou Aničkou  
v tahači značky Scania S500 a děti si zařádily na 
skákacím hradu.  

Celým odpolednem nás provázel DJ Mára. V 15 
hodin jsme vymezili speciální prostor, kde Ondřej 
Kubala předvedl ukázku výcviku služebních 
policejních psů. Seznámil nás s historií německých 
ovčáků v této práci a poučil nás teoretickými 
znalostmi. Praktická ukázka neměla chybu.

 

Psi natěšení na splnění svého úkolu do toho 
dávali vše a hlasitě štěkali na svůj cíl. Aby toho 
adrenalinu nebylo málo, zazněly i opravdové 
výstřely.  

Chvíli po této ukázce nám začalo pršet  
a spousta lidí i strojů se rozprchla domů. Byla to 
škoda, ale o to více si vážím těch, kteří vydrželi  
a užili si spolu s námi večerní zábavu se skupinou
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Žebřík do kurníku. V účasti během celého dne 
evidujeme okolo 90 dětí a přes 270 dospělých 
návštěvníků.  

Moc děkuji všem, kdo se na akci podíleli. 
Organizace je náročná a bez skvělého týmu by to 
nešlo. Děkuji všem sponzorům. Primárně děkuji 
obci Domousnice za zapůjčení prostorů pro 
uskutečnění a finanční podporu, Dvoru Seletice za 
výborné občerstvení a firmě Zetor za reklamní 
předměty pro vystavovatele a návštěvníky. I přes 
nepříznivé počasí letošní sraz hodnotím pozitivně 
a myslím, že se podařil.  

Příští, čtvrtý, ročník se uskuteční 2. 9. 2023. 
Budeme se na Vás těšit.  

Tereza Zítková
 

KALENDÁŘ AKCÍ U NÁS I V OKOLÍ
3.-10. 12. 2022 zasedací místnost radnice 
v Dolním Bousově ve 2. patře (přístup i výtahem) 
Výstava betlémů a andělíčků. 

10. 12. 2022 Veselice, prostranství před OÚ - 
setkání u vánočního stromečku s nadílkou pro děti. 

14. 12. 2022 Městská knihovna Libáň - prodejní 
výstava bižuterie paní Boženy Machové od 8 do 
16.30 hodin spojená s předvedením výroby.  

15. 12. 2022 Městská knihovna Dolní Bousov - 
3. adventní těšení pro děti od 16,30 hodin.  Čekání 
na Vánoce dětem zkrátíme čtením vánočně 
laděného příběhu, doplněné dílničkou. 

Do 21. 12. 2022 galerie v přízemí městské 
knihovny Dolní Bousov - prodejní adventní 
výstava nabízí vánoční vazby, mikulášský  
a vánoční perník, vánoční prostírání a ubrusy, 
ručně vyráběné šperky a jiné. Otevírací doba 
galerie: Po, Pá 8 – 16:00 a Út, St, Čt 8 – 18:00.  

17. 12. 2022 kostel sv. Štěpána v Řitonicích - 
Zapomenutý příběh - vánoční koncert Ondřeje 
Rumla v 18 hodin. 

17. 12. 2022 Dům kultury Libáň -  Vánoční 
koncert Kyzivátovy kapely Libáň - host pořadu 
divadelní spolek Bozděch. Začátek v 17 hodin. 

17. 12. 2022 kostel sv. Kateřiny v Dolním 
Bousově - adventní koncert Rybova mše od 17 
hodin 

24. 12. 2022 kostel sv. Kateřiny v Dolním 
Bousově - Štědrej večer nastal – koledy - 
společné zpívání koled od 22 hodin.  

26. 12. 2022 kostel sv. Štěpána v Řitonicích - 
Jan Jakub Ryba: Česká mše vánoční v 16 hodin  

1. 1. 2023 na rybníku Pískovák v Dolním 
Bousově - Novoroční ohňostroj v 18 hodin. 

25. 2. 2023 Dům kultury Libáň -  Hasičský ples – 
pořádá SDH Libáň od 20 hodin. 

11. 3. 2023 Dům kultury Libáň -  Ples SRPLŠ – 
pořádá SRPLŠ od 19 hodin. 

30. 4. 2023 Veselice - pálení čarodějnic spojené 
se soutěžním podvečerem pro děti. 

2. 6. 2023 Noc Kosteů - 15. ročník 
celorepublikové akce s vlastním programem ve 
všech kostelích. 

17. 6. 2023 Veselice - Hasičská soutěž k výročí 
125 let hasičů na Veselici. 

Marcela Šafránková 
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